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  جان مادرتان اگر نمی تونید جلوی گران فروشی  •
را بگیرید، خودم کاری انجام بدم. با این قیمت ها 
هیچی نمی تونی بخری. اصلا هیچ نظارتی نیست.

 در روز روشـــن جــلــوی بــانــک مــرکــزی مشهد  •
ــزار تومانی رو دارن  دلال ها بسته اسکناس ه
میدن160هزار تومان! چرا مسئولان جلوی این 
افراد رباخوار رو نمی گیرن؟ چرا ما مردم باید هر روز 

شاهد این بی عدالتی ها باشیم؟
 چرا موضوع اجاره خانه را رسانه ای نمی کنید تا  •

دولت فکری به حال ما مستاجران بکند؟ چطور با 
حقوق دومیلیون و نیم اجاره بدهیم؟

 مدیونه مسئولی که هفته ای دوبار گوشت بخوره.  •
)خانمی باردار که 4 ماهه رنگ گوشت را ندیده با 
این که همسرش 7 صبح تا 5 عصر در تلاش برای 

خرج زندگی است(
 حالا میشه بگین این ٢٤تن اورانیوم كه صید  •

كــردیــد چــه تاثیری بــر وضعیت معیشت مــردم 
گذاشته؟ چقدر سرقت و دزدی كم شده؟ چقدر 

طلاق کم شده و...؟
 دوستانی که هنوز پرسپولیسی بودن روزنامه  •

خراسان را باور ندارند کافیه به صفحه آخر خراسان 
رضوی روز سه شنبه مراجعه کنند و ببینند که یه 
صفحه کامل به مطلب بی ربط شماره 10 های 
پرسپولیس اختصاص داده شده ، صفحه ای که نه 
به ورزش اختصاص داره نه به تهران. به ما مشهدی 
ها چه ربطی داره؟ این را باید از روزنامه قرمز رنگ 

خراسان پرسید!
 اجاره خانه به تحریم ربطی نداره به انصاف ربط  •

داره. صاحبخانه های محترم این قدر به مبلغ اجاره 
اضافه نکنید. مستاجرها ندارند. اگر داشتند خانه 

می خریدند.
های  • ایستگاه  شــهــرداری  پیمانکار  شرکت   

دوچرخه عمومی مشهد ظلمی مضاعف می کند 
در حق و حقوق کارگرانی که از جانشان مایه می 
گذارند. متاسفانه چندین ماهه تاخیر حقوق و 
معوقه دارند. اکثر ایستگاه های دوچرخه تعطیل 
می شوند. خواهشمندیم برای دفاع از حقوق 
ــورای شهر  کــارگــران مسئولان شــهــرداری و ش

پیگیری کنند .
 یک سنسور کیلومترعوض کردم 40 هزارتومان  •

اجــرت گرفت. به کی بگم؟ بعضی تعمیرکارها 
هرکاردوست دارن می کنن. کسی هم جلودارشون 

نیست. آقایان مسئول نظارت واقعی کنید!
طرفدار تیمی كه به ٤0 میلیون هوادار می نازی!  •

می خوام بگم تعداد طرفدار ملاك عالی بودن تیم 
نیست. مهم خوب بــودن تیم در همه جاست. نه 
پرسپولیسی ها به قول شما با٤0 میلیون هوادار 
تونستند قهرمان آسیا بشن و نه استقلالی ها با هر 
تعداد هوادار از آسیا حذف شدند. حالا تو خوش 

باش با٤0 میلیون هوادار.
 آقای رئیسی هم فرمودند ابهامات پرونده پدیده را  •

برای مردم شفاف کنید. اگر پدیده تخلفاتی داشت 
باید حل و رفع می شد! قلع و قمع و مختل کردن 

پروژه فقط به ضرر مردم و اقتصادکشور است.
 آقای سلحشور عرضه ندارید قیمت مرغ رابه قبل  •

برگردانید می گویید قیمت قبل منطقی نبوده؟ نه 
منطقی بوده ولی شما عرضه نداشتید یا مدیریت 
نداشتید. بروید تا یکی بیاد هم عرضه و هم مدیریت 

داشته باشه.
 دو میلیون وام گرفتم رفتم دوچرخه خریدم برای  •

پسرم اما روز روشن از پارکینگ قفلش رو شکستند 
و دزدیدند. پلیس اومده میگه دیگه دنبالش نگرد. با 

تشکر از شما پلیس ها که خوابید!
ــاره دستگاه هــای تولید امـــواج فراصوت  •  دربـ

)اولتراسونیک( برای مبارزه باسوسک آشپزخانه 
وحمام باید بگویم این جانب باپرداخت چند صد 
هزار تومان و خرید دو دستگاه وکاربرد دقیق آن 
طبق دستور و راهنمایی شرکت سازنده بعد از دو 
سال هیچ تأثیری در نابودی وحتی کاهش سوسک 

ها مشاهده نکرده ام.
 به نظر من برخورد با متخلفان که درکشور اقدام  •

به قاچاق کالاهای مــورد نیاز مــردم به خصوص 
موادغذایی می کنند وموجب نارضایتی در جامعه 
می شوند باید خیلی شدیدتر باشد. برای چند نفر 
حکم اعدام صادر بشه دیگه کسی به خودش اجازه 

نمیده این جور خلاف کنه.
 چرا دولت هم خودش مبلغ بیت کوین در ایران  •

است و هم ماینرها را از شهرهای مختلف جمع 
آوری می کند؟

 مسئولی که جلوی فساد را نگیرد، به میزان  •

اطلاعات و اقداماتش در خلاف های به وقوع 
پیوسته دخیل است . چرا همه فشارها به قوه 

قضاییه وارد می شود؟
 نماینده مجلس وقتی مجلس جلسه علنی دارد  •

نباید در مجلس باشد ؟در شهرستان ها چه می 
کند؟

 آقــایــان مسئول! شما بــه فکر معیشت مــردم  •
واشتغال ومسکن جوانان باشید، با ورود بانوان به 
ورزشگاه هیچ مشکلی حل نمی شود. با حل کردن 
مشکل معیشت و اشتغال ومسکن دل جوانان 
راشادکنید. لطفابانوان را ابــزار سیاسی نکنید. 

بانوان کرامت دارند.
 کسانی که ارز دولتی گرفتند و واردات  نداشتند  •

ازعــوامــل اخــلالــگــر اقــتــصــادی محسوب می 
شوندو برای درس عبرت دیگران، واجب است 
محاکمه شوند و در چنگال عدالت قراربگیرند. 
برخوردبااین افراددرحقیقت خدمت به ملت عزیزو 

نظام اسلامی است.
 بااین همه تاکیدی که بــرای ازدواج می شود  •

متاسفانه این چیزها شعاری بیش نیست. سال 95 
مدارک ازدواج دخترم را به ناحیه ٢ آموزش و پرورش 
مشهد ارائه دادم ومبلغ یک میلیون و... سند صادر 
شد ولی تا این تاریخ پرداخت نشده! چنان چه الان 
پرداخت شود باتوجه به ارزش فعلی پول چه کسی 

جواب گوست ؟ بازنشسته ناحیه ٢ هستم.
 نوبت گیری پزشکانی که بنام هستند قبلا با زیر  •

میزی رفع و رجوع می شد هر منشی اندازه یک 
پزشک عمومی درآمد داشت الان هم که اینترنتی 
شده بازم گزینش می کنند. سه هفته پشت سر 
هم نوبت اینترنتی از یک متخصص ارتوپد گرفتم 
گفت نوبت گیری با موفقیت انجام شد. روز بعدش 
پیامک می آمد که نوبت دهی شما تایید نشد! این 
یعنی چه؟ حتما گزینش مریض نون و آبدار! اونم 

در کار طبابت!
 به مدیران دانشگاه علوم پزشکی بفرمایید اگر  •

قادر به پیگیری مشکلات بازنشستگان نیستند و 
پس از حدود شش ماه هنوز پاداش 30سال تلاش 
صادقانه را پرداخت نکرده اند این میز ریاست را ترک 
کنند و بگن ما نمی تونیم حق شما را بگیریم. به خدا 

این نحوه مدیریت در هیچ جای دنیا وجود نداره.

جوابیه وزارت جهادکشاورزی به یادداشت خراسان 
درباره مطالبه یک میلیارد یورویی 

وزارت جهاد کشاورزی با ارسال جوابیه ای 
به یادداشت روز دوشنبه صفحه ٢ خراسان، 
با تیتر »یک ماه و نیم گذشت؛ مطالبه یک 
میلیارد یورو چه شد؟« واکنش نشان داد و 
با ارائــه توضیحاتی از پیگیری مطالبه یک 
میلیارد یورویی رئیس جمهور توسط این 
وزارتخانه خبر داد. مشروح جوابیه وزارت 

جهادکشاورزی به شرح زیر است:
ــان، با  ــراسـ ــه خـ ــامـ ســردبــیــر مــحــتــرم روزنـ
سلام،  احتراماً ضمن سپاس به خاطر توجه 
آن روزنــامــه به مسائل بخش کــشــاورزی و 
اقتصاد کشور، با عنایت به یادداشت منتشر 
شده در صفحه دوم روزنامه مورخ 98/5/7 
با عنوان »مطالبه یک میلیارد یورو چه شد؟« 
خواهشمند است دستور فرمایید توضیحات 
زیر در همان صفحه و ستون برای روشنگری 
افکار عمومی منتشر شــود:  در پی دستور 
رئیس جمهور محترم مبنی بر ارائه گزارش 
درخصوص بررسی دلایل عدم رفع برخی 
تعهدات ارزی واردات کالاهای اساسی، وزیر 
محترم جهاد کشاورزی بلافاصله با صدور 
دستوری به معاونت مربوطه و شرکت های 
ــاده هــای  ــه ذی نــقــش در تــامــیــن کـــالا و ن
کشاورزی بر ضرورت بررسی موضوع و تهیه و 
ارائه گزارش های لازم تاکید کرد. در اجرای 
این دستور مدیران عامل شرکت بازرگانی 
دولتی ایــران و شرکت پشتیبانی امــور دام 
به سرعت جزئیات آخرین وضعیت  کشور 
تعهدات ارزی مذکور و اقدامات انجام شده 
شامل تشریفات خرید، ثبت سفارش، تامین 
ارز، انتقال ارز، واردات کالا، تخلیه کشتی 
ــزارش های  و ترخیص کالاها را احصا و گ
لازم که نشانگر انجام کلیه تعهدات است به 
همراه موانعی که باعث کندی فرایند شده 
از جمع بندی برای  را تهیه کردند و پس 
دفتر رئیس جمهور محترم و سایر مراجع 
ذیربط ارسال شده است. همچنین با توجه 
به انتشار اخباری درباره رفع تعهدات ارزی 

در رسانه های مختلف، مدیران وزارت جهاد 
کشاورزی به ویژه مدیران عامل هر دو شرکت 
زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی در گفت 
وگوهای متعدد با رسانه های سراسری و 
ــاره را  پرمخاطب توضیحات لازم در ایــن ب
بارها اطلاع رسانی کرده اند و به هیچ وجه 
سکوتی در این باره صورت نگرفته است. از 
جمله طی هفته های اخیر و روزهای گذشته 
خبرگزاری های ایسنا، مهر، فارس، تسنیم، 
روزنــامــه هــای کیهان، شــرق و پایگاه های 
اطلاع رسانی دولت و وزارت جهاد کشاورزی 
توضیحات شرکت بازرگانی دولتی ایران و 
شرکت پشتیبانی امور دام کشور و اظهارات 
و مصاحبه های مدیران عامل دو شرکت را 
با تیترهای مختلف از جمله »100 درصد 
ارز تخصیصی، کالاهای اساسی وارد شد« و  
»رفع تعهدات ارزی در انتظار ترخیص کالا« و 

... به تفصیل و کرات منتشر کرده اند.
بدیهی است این اقدامات رسانه ای گسترده 
ــزارش های لازم و به موقع  ــه گ در کنار ارائ
دربـــاره رفــع تعهدات ارزی به مراجع ذی 
صلاح نشانگر توجه و حساسیت وزارت جهاد 

کشاورزی و عدم سکوت است.
در خور ذکر است که معادل ارز اختصاص 
یافته از ســوی بانک مرکزی به دو شرکت 
دولتی وابسته به وزارت جهاد کشاورزی، کالا 
وارد کشور و گمرکات شده است اما از آن جا 
که فرایند اجرایی واردات از مرحله تخصیص 
تا ترخیص کــالا نیازمند طی مراحلی  ارز 
طولانی و پیچیده شامل تشریفات خرید، 
ثبت سفارش، تامین ارز، انتقال ارز، واردات 
کالا، تخلیه کشتی و ترخیص کالاست، صرفاً 
در برخی از محموله ها به علت کامل نبودن 
اسناد ترخیص و تخلیه، رفع تعهدات ارزی 
و صدور مفاصا حساب با مقداری تاخیر روبه 
رو گردید که با تلاش و پیگیری همکاران این 
دو شرکت، اسناد لازم تکمیل و آماده ارائه به 

بانک مرکزی شده است.

  مهدی حسن زاده 
economic@khorasannews.com

 چرایی پاک سازی 4 صفر 
از پول ملی 

 روز گذشته دولــت، کلیات لایحه حذف 
چهار صفر از پــول ملی را تصویب کــرد تا 
پس از تصویب کامل این لایحه و ارائه آن به 
مجلس و در صورت تصویب مجلس، چهار 
صفر از پــول ملی حــذف شــود و واحــد پول 
ملی به طور رسمی از ریال به تومان تغییر 
کند. طرح موضوع حذف صفر که در ماه 
های گذشته نیز مطرح شده بود، مجادلاتی 
در محافل رسانه ای و فضای مجازی ایجاد 
کرد که مروری بر آن و شفاف سازی آن ها 

ضروری است:
1-  اصل موضوع کاهش صفرهای پول ملی 
به طور قطع قابل دفاع است. از یک سو ریال 
به عنوان واحد پول رسمی جایگاهی در بین 
مردم ندارد و مردم با حذف یک صفر در عمل 
پول ملی را تغییر داده اند. بسیاری در عمل 
سه صفر دیگر را هم حذف کرده اند. به گونه 
ای که در لفظ، یک کیلو سیب را نه به قیمت 
رسمی مثلا 100 هزار ریال و نه به قیمت 
غیررسمی 10 هزار تومان بلکه با ادبیات 
غیررسمی تر و محاوره ای خود آن را 10 

تومان اعلام می کنند.
٢-  نظام آماری و گزارشگری کشور برای 
اعلام ارقام بزرگ و مردم برای خوانش آن 
به طور عملی با مشکل مواجه هستند. به 
عنوان مثال بــرای خوانش رقم نقدینگی 
ــدد آن اکــنــون حــدود  ــور کــه عـ ــش کــل ک
٢.000.000.000.000.000 است، 
آن را به شکل حروفی دو هزار هزار میلیارد 
تومان می نویسیم. در بسیاری از جداول 
آمــاری بانک مرکزی و مرکز آمار نیز سه تا 
شش صفر حذف می شود و ارقام به هزار یا 
میلیون گفته می شود که در عمل فهم اعداد 
و برقراری ارتباط سریع با آن ها را با مشکل 

مواجه می کند.
3-  وجود صفرهای زیاد احتمال اشتباه 
در محاسبه به ویژه در زمینه تراکنش های 
کارتی و اینترنتی را موجب شده و در عمل 
اشتباهات و گاهی سوءاستفاده هایی از 
افراد کم سواد در این زمینه صورت می گیرد 
که کاهش صفرها به کاهش این اشتباهات 

کمک می کند.
با این حال کاهش صفرها چالش ها و هزینه 
هایی را هم ایجاد می کند. نکته مهم در 
این زمینه اشتباهات و سردرگمی ناشی از 
کاهش صفرهاست. این معضل جنبه گریز 
ناپذیر هرگونه تغییری از این دست است. 
به ویژه از این جهت که تقریبا همه مردم از 
بابت خرید و فروشی که در طول روز خواهند 
داشت، حداقل در کوتاه مدت با سردرگمی 
مواجه خواهند شد. این گونه هزینه ها را با 
فرهنگ سازی، آموزش و فرصت دادن می 
تــوان جبران کــرد. نکته مهم این است که 
پیش از این رئیس کل بانک مرکزی اعلام 
کرده بود که از زمان تصویب و نهایی شدن 
اجرای این تصمیم دو سال مهلت برای اجرا 
وجود دارد که این مهلت دو ساله  همچنین  
می تواند هزینه های چاپ اسکناس جدید را 
کاهش دهد و اسکناس با صفرهای کمتر به 
تدریج جایگزین اسکناس های قدیمی شود.
نکته دیگری که قابل طرح است چالش گرد 
شدن ارقــام است. زمانی که چهار صفر از 
پول ملی حذف می شود ممکن است این 
انگیزه ایجاد شود که ارقــام دارای مانده 
کمتر از یک واحد پول ملی به سمت بالا گرد 
شــود. مثلا کرایه تاکسی 4500 تومانی 
فعلی که 4.5 تومان جدید می شود به پنج 
تومان میل کند. این معضل با تعریف واحد 
پول خرد قابل حل است. چنان که پیشتر 
ــردی شکل  ــد پــول خ ــود، واح گفته شــده ب
می گیرد که شبیه دلار و سنت آمریکاست. 
به ایــن ترتیب هر 10 هــزار ریــال فعلی به 
یک تومان تبدیل می شود و هر یک تومان 
ــال جدید خواهد  جدید مــعــادل 100 ری
شد. بنابراین کرایه تاکسی 4500 تومانی 
فعلی تبدیل به کرایه چهار تومان و 50 ریال 

خواهد شد.
در هــر صــورت اکــنــون کــه گاهی مباحث 
عجیبی درباره آثار حذف چهار صفر ، مطرح 
شده است. در پاسخ باید گفت واضح است 
که حذف چهار صفر هیچ تاثیری در افزایش 
یا کاهش قدرت خرید ندارد. چرا که حذف 
چهار صفر همزمان درآمد و هزینه را شامل 
می شود. آن چه که مهم است توجه به آثار 
ــذف چهار  ــت کــه ح ــن مسئله اس روانـــی ای
صفر را نباید به شکل اقدامی برای بهبود یا 
تضعیف قدرت خرید مردم تصویر کرد چرا که 
حذف چهار صفر برای سهولت محاسبات و 
بهبود شکل و شمایل کج و معوج پول ملی 
ضروری است و دیر یا زود باید سراغ آن رفت.

 در »کاناپه« این هفته 
چه چیزهایی می خوانیم؟
آخر هفته فرصت خوبی برای مطالعه است 
اما خیلی از ما فرصت بررسی منابع مختلف 
بــرای انتخاب مطالب جــذاب و کاربردی را 
نداریم. ما برای آخر هفته های شما بسته ای 
جذاب تدارک دیده ایم و برای آن، مطالبی 
خواندنی را با وسواس زیاد گزینش و خلاصه 
کردیم. شما می توانید روی یک کاناپه لم 
بدهید و صفحه »کاناپه« را به دست بگیرید و 
لذت واقعی مطالعه را تجربه کنید. مطالب 
»کاناپه« در واقع ذهن تان را قلقلک می دهد 
تا از مشغله های بی حد و انــدازه این روزها 
دور شوید و فقط و فقط به یک چیز فکر کنید؛ 

زندگی و مفهوم آن. در »کاناپه« امروز به این 
سوال پاسخ داده ایم که چگونه می توانیم از 
کتاب خواندن لذت ببریم، درباره سیر تاریخی 
نوشیدنی های ایرانی گفتیم و... .همه این ها 
را در کنار چند روایت و داستان کوتاه وجذاب 

در صفحه های میانی زندگی سلام بخوانید.

با معامله 3 هزار تن محموله عرضه شده در بورس انرژی صورت گرفت 

نخستین فروش بنزین در بورس 
ــرای نخستین بــار در صنعت نفت  دیـــروز بـ
ایــران  حدود 3000 تن بنزین با اکتان 91 و 
استاندارد یورو 5 تولیدی شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس از سوی شرکت ملی پخش فراورده 
های نفتی ایران در رینگ صادراتی )بین الملل( 
ــزارش روابــط  ــرژی معامله شــد. به گ بــورس ان
ــرژی، در ساعت 14 دیــروز،  عمومی بــورس ان
نخستین محموله 10 هزار تنی بنزین صادراتی 

شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ایران در 
حالی روانه رینگ بین الملل بورس انرژی شد 
که در نهایت 3000 تن از این محموله به مقصد 
بازارهای صادراتی معامله شد. گفتنی است، 
7000 تن بقیه این محموله به روز معاملاتی 
شنبه هفته آینده موکول شده اســت. قیمت 
پایه هر تن از این محصول 581 دلار تعیین و در 

همین قیمت هم معامله شد. 

در آخرین جلسه دادگاه صورت گرفت 

 اعتراف مسببان  تشکیل صف های طویل گوشت 
به تخلف 

دیروز، سومین و آخرین جلسه پرونده فساد در 
توزیع گوشت تنظیم بازار برگزار شد. در ابتدای 
این جلسه، گزارشی از صف های طویل مردم 

برای دریافت گوشت منجمد پخش شد.
 به گزارش میزان، در جلسه دیروز علی رنجبر 
کرمانی، متهم ردیف ششم  در دفاع از خود 
گفت: من مواردی را که دیده بودم، گزارش 
می دادم. مثلا در فروشگاهی وقتی که توزیع 
گوشت آن تمام شد، به سردخانه رفتیم و دیدم 
10 کارتن گوشت مخفی کرده اند از مسئول 
پرسیدم، گفت: شاگردم اشتباه کرده است. 

من گزارش آن را به اداره رد کردم.
در ادامه جلسه، وکلای متهمان هم به اظهار 
دفاعیات خود پرداختند. حسینی دادستان، 
ــرادرانِ خلیلی  در پاسخ به اظهارات وکیل ب
گفت: آقــای خلیلی امضا می گیرد که 50 
تن گوشت به میوه و تره بار داده است و بعد 
50 تن را که با مداد بوده پاک   و عدد ٢0 را 
گــزارش می کند. در انتها متهم جهیزی در 
آخرین دفاعیات خود گفت که با حقوق دو 
تا سه میلیون تومانی مجبور به مراجعه به 

عسگری )متهم ردیف سوم( و دریافت وجه )به 
بیان خودش وام و بیان دادگاه رشوه( بودم.  
وقتی  نماینده حقوقی بنیاد مستضعفان هم 
در جایگاه حاضر شد، گفت: آقای عسگری 
زیرنظر شرکت خصوصی بــود و هیچ گونه 
مجوزی از بنیاد مستضعفان برای این مجموعه 
وجود نداشت و از نام بنیاد مستضعفان سوء 
استفاده شده است. به این ترتیب رسیدگی 
به پرونده پایان یافت و قاضی ضمن اعلام ختم 
رسیدگی گفت که احکام در مهلت قانونی 

صادر می شود.

دوست دارند اما وقت ندارندویــژه آن هــا کــه مطالعــه را  بســته ای بــرای آخرهفتــه 


